
عدلیه

هشدار آیت الله موحدی کرمانی 
به وزارتخانه های علوم و ارشاد

مبادا کشور به انحطاط فرهنگی 
و اخلاقی دوران اصلاحات بازگردد

خطی��ب موقت نم��از جمعه ته��ران خطاب به 
وزارتخانه های ارش��اد و علوم هش��دار داد که مبادا 
نظام به انحطاط فرهنگی و اخلاقی دوران اصلاحات 
بازگردد. به گزارش تسنیم، آیت الله موحدی کرمانی، 
امام جمعه موقت ته��ران دیروز در خطبه های نماز 
جمعه با اشاره به اهمیت مقوله فرهنگ و نامگذاری 
امسال گفت: به وزارت ارشاد، وزارت علوم و رسانه ها 
هش��دار می دهم مبادا نظام ما به انحطاط اخلاقی و 
فرهنگی زمان اصلاحات بازگردد. مراقب باشید. مبادا 
اباهه گری در رس��انه ها ترویج شود و دولت ساکت و 
تماشاگر باشد. مبادا مبانی دینی در رسانه هایی که 
از بیت المال تغذیه می ش��وند، زیر سؤال روند. مبادا 
مدیرانی که در فتنه 88 نقش اساس��ی داش��ته اند و 
ساختارشکنی کرده اند، به کار گرفته شوند. خطیب 
جمعه تهران خطاب به دولت افزود: سعی کنید رابطه  
شما با مراجع آسیب نبیند. مراجع نقد جدی دارند، 
به نقدها توجه کنید. دولت اعلام کرده ش��یب تورم 
ملایم است اما بنده درخواست می کنم این شیب را 
ملایم تر کنید و بویژه اقشار ضعیف را مورد عنایت قرار 
دهید. آی��ت الله موحدی کرمانی در بخش دیگری از 
سخنانش درباره مذاکرات هسته ای نیز گفت: ما نه از 
مواضع حق خود عقب نشینی می کنیم و نه آمریکای 
جهانخوار دست از دشمنی، قلدری و عناد برمی دارد. 
موضع ما حمایت از مظلومان در همه جهان اس��ت 
اما موضع آمریکا کشتار مظلومان جهان است. موضع 
م��ا منطق و عقل و قانون اس��ت اما موضع آمریکا و 
منطقش زور، قلدری و استکبار و خودخواهی است. 
موضع ما رابطه عادلانه با دنیاست اما موضع آمریکا 
نگرانی از این اس��ت که ما با دنیا در ارتباط باش��یم. 
آمریکا از توسعه ارتباط ما با دنیا نگران است. آمریکا 
می گوید در این صورت دنیا ایران را می شناسد و روبه 
ای��ران می کند. این هم موضع آمریکاس��ت. آیت الله 
موحدی کرمانی در ادامه تاکید کرد: البته هیات ایرانی 
توجه دارند اما بنده این موضوع را از باب تذکر عرض 
می کنم. توجه داش��ته باشند که دشمن شان چنین 
دش��من عنودی اس��ت. خیلی راه سخت است. وی 
در ادام��ه تاکید کرد: وزیر خارجه آمریکا، آقای کری 
گفته است ایران باید تصمیم سختی بگیرد و چنین 
و چنان کند، م��ا هم همین جا به آمریکا می گوییم 
آمریکا هم باید تصمیم س��ختی بگیرد تا مذاکره به 
جایی برسد، در غیر این صورت به جایی نمی رسد و 
این تصمیم این است که آمریکا باید آدم شود و این 
محال است. شاید کسی تصور کند این عبارت یک 
عبارت تند است اما یک واقعیت است. خطیب جمعه 
تهران همچنین از دولت به خاطر اجرای طرح تحول 

نظام سلامت و طرح زایمان طبیعی قدردانی کرد.

حدادعادل: دانشگاه آزاد 
از فعالان و موثران فتنه استفاده نکند

غلامعل��ی حدادع��ادل، نماینده م��ردم تهران در 
مجلس شورای اس��لامی درباره انتصاب هراتی و 
برخی افراد وابسته به فتنه در دانشگاه آزاد گفت: 
توصیه ما همیشه به رئیس دانشگاه آزاد این بوده 
از کسانی که در فتنه فعال یا موثر بوده یا مشکلاتی 
اینچنینی دارند، استفاده نشود. حدادعادل افزود: 
امیدوارم در دانشگاه آزاد و تمام دانشگاه های دیگر 
این اصل رعایت شود و دانشگاه آزاد در انتصاباتش 
دقت لازم را داشته باشد. وی در گفت وگو با فارس 
ادامه داد: بحث من روی یک شخص خاص نیست 
و توصیه من در رابطه با همه افرادی اس��ت که به 
نوعی در فتنه موثر بوده اند یا رفتارهای اشتباهی در 

این رابطه با نظام داشته اند.

زاکانی: ظریف و تیمش 
بیشتر از همه دلواپس باشند

علیرضا زاکانی، نماینده مردم تهران در مجلس 
شورای اس��لامی با اش��اره به ضرورت وجود فضای 
نقدپذیری در جامعه از دولت خواست عصبانیت خود 
را کنت��رل کند. وی در برنامه »دی��روز، امروز، فردا« 
گفت: ۳ نکته مطرح اس��ت که آقای رئیس جمهور 
ب��ه آن دقت کن��د. خود آق��ای رئیس جمهور کمی 
عصبانی اس��ت، بنده وی را دعوت به حفظ آرامش 
و رعای��ت حقوق منتقدان می کنم ت��ا نگاه از بالا به 
پایین صورت نگیرد، نباید دیگران را بی سواد بخوانند. 
زاکانی با تأکید بر اینکه دولت و آقای رئیس جمهور 
باید توجه کنند نقدکننده ها همه یک سلیقه ندارند، 
گفت: دانشگاه، حوزه و... را نباید در یک سلیقه خاص 
دانست و اینکه آقای حق شناس همه را داخل مجلس 
و در یک اقلیت ببینند، درست نیست. نماینده مردم 
تهران در مجلس با بیان اینکه رئیس جمهور و دیگران 
از ظرفیت های نظری و عملی منتقدان بهره بگیرند 
و پاسخگوی منتقدان باشند، اظهار داشت: اطرافیان 
رئیس جمه��ور نیز بای��د اطلاعات صحیح��ی را به 
رئیس جمهور یا مقام مسؤول برسانند، رئیس جمهور 
را از مردم جدا نکنند و نگاه قبیلگی نداش��ته باشند. 
وی در ادام��ه س��خنان خود گفت: ب��ه بنده گفتند 
دلواپس هس��تید و من گفتم بله! دلواپسم؛ بیش از 
همه آقای ظریف و تیمش باید دلواپس باشند چون 
با یک تیم دش��من و جنایتکار روبه رو هستند و هر 
لحظه ممکن است خوی سلطه گری شان  گل کند یا 
با بهانه جویی مسیر را بنا به خواست خود پیش ببرند.

»شلوغ بازی ها مارا از عدالت فارغ نمی کند«

برخی رسانه های داخلی 
با دشمن همصدا هستند

آی��ت الله آملی لاریجانی، رئیس ق��وه قضائیه از 
همصدایی برخی رس��انه های داخلی با دش��منان 
خارجی گلایه کرد و البته تصریح کرد دستگاه قضایی 
در اجرای قانون عادلانه به وظیفه خود عمل خواهد 
کرد. آیت الله ص��ادق آملی لاریجانی در گردهمایی 
رؤس��ای کل دادگستری های کشور و دادستان های 
مراکز اس��تان ها درباره فتنه 88 و عملکرد دستگاه 
قضا در برخورد با این فتنه گفت: دستگاه قضایی در 
جریان فتنه 88 خوب و مستقل عمل کرد. هر چند 
شاید در برخی موارد کاستی هایی هم داشته باشیم. 
مهم این اس��ت که مس��ؤولان قوه قضائیه بصیرت 
داش��ته باش��ند و فتنه ها را در زمان خ��ود دریابند.

رئیس قوه قضائیه با اشاره به مسائل پیش آمده در 
بازرسی از بند ۳50 زندان اوین، گفت:  همگان دیدید 
که خارجی ها چ��ه بس��اطی راه انداختند و برخی 
 اذناب آنها در داخل کش��ور با آنها همصدا ش��دند. 
آملی لاریجانی تصریح کرد: بازرسی از زندان کاری 
صحیح و قانونی بود اما آنها با اتحاد رس��انه ای خود 
از خارج و همصدایی با برخی رس��انه های داخلی به 
تخریب دستگاه قضایی پرداختند. وی تصریح کرد: 
در چند ماه اخیر حمله ه��ای بی امانی را غربی ها و 
دشمنان نظام علیه دستگاه قضایی روا داشتند که در 
مورد حقوق بشر و زندان   ها اوج گرفت. آملی لاریجانی 
گفت:  برای ما مس��اله این است که چگونه است که 
این رسانه ها نسبت به اقدامات دولت های غربی در 
تحریم ملت ایران و جلوگیری از دس��تیابی آنها به 
حقوق طبیعی خود ساکت نشستند اما درباره چند 
نفر زندانی این هجم��ه را به نظام ما وارد می کنند. 
رئیس قوه قضائیه گفت:  باید از این رسانه ها پرسید 
آیا همان میزانی که درباره وقایع زندان اوین گزارش 
تهیه کرده و جلسه گذاشتید برای تقبیح دولت  های 
خودت��ان که ما را تحریم می کنن��د آن هم به جرم 
ایس��تادگی، دستیابی به فناوری هسته ای و دفاع از 
مقاومت فلسطین هم از خود تحرک نشان داده اید. 
وی افزود: ما از رس��انه های بیگانه توقعی نداریم اما 
چرا رس��انه های داخلی با غربی ها همصدا می شوند 
و در مس��یر آنها قدم برمی  دارند. رئیس قوه قضائیه 
گفت:  ما باید راه حق را بشناس��یم و در این مس��یر 
ش��لوغ بازی های آنها م��ا را از عدالت فارغ نمی کند 
و م��ا بر مس��یر عدالت ق��دم برمی داری��م. آیت الله 
آملی لاریجانی گفت:  ما قوانین و چارچوب هایی داریم 
که براساس آنها عمل می  کنیم و باید بدانید هر قدمی 
 که ما به عقب برداریم فشار دشمنان بیشتر شده و از 

روا داشتن ظلم به ما دریغ نخواهند کرد.

توضیحات مدیرمسؤول 
درباره فیلتر شدن »دانا«

مدیرمسؤول شبکه اطلاع رسانی »دانا« توضیحاتی 
درباره فیلتر شدن این شبکه اطلاع رسانی ارائه کرد. 
مق��داد ذکی زاده در این باره گفت: در کمال تعجب 
و ناباوری متوجه ش��دیم ش��بکه اطلاع رسانی دانا 
مس��دود و از دسترس مخاطبان خارج شده است. 
وی اف��زود: بعد از پیگیری ه��ای اولیه و با توجه به 
فرافکنی های سایت اینترنتی روزنامه قانون و برخی 
دیگ��ر از رس��انه های حامی دولت ب��ه این نتیجه 
رسیدیم احتمالاً دستور فیلترینگ سایت از سوی 
مراجع قضایی در ارتباط با خبر رویانیان صادر شده 
است. البته تا این لحظه هیچ مقام رسمی در رابطه 
با دلیل اصلی مسدود شدن سایت به ما چیزی اعلام 
نکرده و ما هنوز منتظریم تا دس��تگاه های مسؤول 
دلیل مسدود ش��دن س��ایت را رس��ما به ما اعلام 
کنند تا با ارائه مس��تندات از حق خود دفاع کنیم. 
ذکی زاده گفت: پیگیری های غیر رسمی ما حکایت 
از این دارد که دلیل مسدود شدن سایت انتشار خبر 
مربوط به آزادی محمد رویانیان، مدیرعامل سابق 
پرسپولیس است که البته اگر چنین باشد در کمال 
احترام به دس��تگاه قضا ما آمادگ��ی داریم با ارائه 

مستندات در این رابطه توضیح دهیم.

تعهد رایس به نتانیاهو
س��وزان رایس، مش��اور امنیت ملی باراک اوباما 
رئیس جمهور آمریکا در سفری به سرزمین های 
اش��غالی ب��ا بنیامی��ن نتانیاه��و، نخس��ت وزیر 
رژیم صهیونیس��تی دیدار کرد. براس��اس آنچه 
خبرگزاری ها نقل کرده ان��د رایس در این دیدار 
تلاش کرده تا به نتانیاهو اطمینان خاطر بدهد که 
در صورت توافق احتمالی آتی با ایران در موضوع 
هسته ای، همه نگرانی های صهیونیست ها لحاظ 
خواهد شد. رایس همچنین در این دیدار با اشاره 
به توانمندی های غیرقابل بازگشت هسته ای ایران 
از نخست وزیر صهیونیست ها خواست این موضوع 
را بپذیرد که ایران یک کشور اتمی برگشت ناپذیر 
اس��ت و باید اجازه داد برنام��ه اتمی غیرنظامی 
داشته باش��د. به گزارش نس��یم، مشاور امنیت 
ملی اوباما افزود: آمریکا آمادگی دارد این تعهد را 
بدهد که از همه روش های جمع آوری اطلاعات 
برای نظارت بر برنامه هسته ای ایران و اطمینان 
از عدم عبور آن از »خط قرمزها« اس��تفاده کند. 
نتانیاهو ضم��ن رد این اظهارات طرف آمریکایی 
تصری��ح کرد: »اس��رائیل نمی توان��د امنیتش را 
ب��ه س��ازمان های اطلاعاتی آمری��کا واگذار کند 
که پیش بینی ها و ارزیابی هایش��ان در سال های 

گذشته اشتباه بوده اند«.

اخبار
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بیان��ات  پنجش��نبه  روز  عص��ر  سیاس�ی:   گ�روه 
حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی 
در دیدار اعضای ستاد مرکزی اعتکاف که در تاریخ 15 
اردیبهشت 9۳ برگزار شده بود، در جشنواره سراسری 
اعتکاف که در مجتمع آموزش عالی امام خمینی)ره( قم 
برگزار شد، منتشر شد. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی 
 دفتر مقام معظ��م رهبری متن کامل بیانات ایش��ان 

به شرح زیر است:
بسم  الله  الرحمن  الرحیم

نهادهای��ی که در جمهوری اس��لامی پدید آمد و 
نهال هایی که سر کشید در زمینه اجتماعی و فرهنگی 
و دینی، یکی، دو تا نیست و بحمدالله نظام جمهوری 
اسلامی و انقلاب اسلامی نشان داد که در زمینه  های 
گوناگون، ق��درت تولید دارد، قدرت س��ازندگی دارد. 
همین نهادس��ازی یکی از مظاهر قدرت تولید است؛ 
یکی از همین نهادها مس��اله اعتکاف اس��ت که شما 
آقایان بحمدالله متصدی و مباشر آن هستید. اعتکاف 
در واق��ع   ]یعنی  [ خود را محبوس کردن در یک مکان 
مح��دود و ایج��اد محدودیت در خ��ود. عُکوف یعنی 
بس��ته بودن؛ خود را به یک نقط��ه  ای منحصر کردن، 
برای اینکه خلوتی در دل به  وجود بیاید که انسان بتواند 
فرصت ارتباط صمیمی و خالص با خدای عالم را پیدا 
کند؛ اعتکاف این است؛ یعنی عبادتی است که جنبه 
ریاض��ت دارد. خیلی از عب��ادات همین  جورند؛ جنبه 
ریاضت دارند. ریاضت هایی که انسان با طوع و رغبت 
بر خود تحمیل می کند تا درون خود را، معنویت خود 
را، دل خ��ود را ارتقا ببخش��د؛ این از جمله این  چنین 
عبادت هایی اس��ت. حالا معمولِ ما ۳ روز است - که 
خب، فقها هم در این باره بحث کرده  اند - منتها خب، 
ادامه دارد یعنی ت��ا 9 روز، 10 روز، می توانند اعتکاف 
کنند. اش��اره کردید جنابعالی، پیغمبر اکرم دهه آخر 
ماه رمضان را اعتکاف می کردند، می رفتند در مسجد 
و بی��رون نمی  آمدند و کارها را آنج��ا انجام می دادند. 

فرصت خوبی است؛ خوش��بختانه اقبال مردم به این 
سنت خیلی بالا است؛ شوق جوان ها و عشق جوان ها 
حیرت  انگیز اس��ت. من یادم است آن وقتی که ما در 
مش��هد بودیم، اصلا ندیده بودیم اعتکاف چه جوری 
است، شنیده بودیم؛ قم که رفتم در همین ایام  البیض 
در مس��جد امام اعتکاف می ش��د. شاید من یک وقت 
رفته بودم دیده بودم، طلبه  ها می  آمدند 2 نفر، ۳ نفر، 
یک گوش��ه  ای را انتخاب می کردند در آن شبس��تان 
مرحوم حاج ابوالفضل - آن شبس��تان بالایی - چادر 
می کشیدند؛ شاید مجموع افرادی که در آن شبستان 
اعتکاف می کردند به ۳0 نفر، 40 نفر نمی رسید. البته 
بعدها که مسجد آقای بروجردی ساخته شد، بعضی  ها 

ظاهرا آنجا هم می  آمدند اعتکاف 
می کردند ک��ه آن را من ندیده 
بودم، لکن مس��جد امام را دیده 
بودی��م. این، هم��ه مظهر این 
سنّتِ پر مغز پرمعنا در آن دوره 
بود: مخصوص قم، آن هم با این 
تعداد اندک. امروز ش��ما بروید 
دانشگاه  های کشور را نگاه کنید 
- حالا غیر از مسجد گوهرشاد 
و مس��جد جمکران و مس��اجد 
مه��م دیگر و جاه��ای دیگری 

که هجوم جمعیت اس��ت؛ در این مساجد دانشگاه  ها، 
مس��جد دانشگاه تهران و جاهای دیگر - دانشجوهای 
ما، جوان های ما، از مدتی پیش صف کشیده  اند، نوبت 
می گیرند و نوبتشان نمی رسد، یعنی جا نیست، وسیله 
نیست برای اداره آنها؛ این شوق عمومی به این عبادت، 
این  جور اس��ت؛ خب، این یکی از برکات الهی اس��ت. 
بحمدالله خدای متعال این زمینه را فراهم کرده و این 
توفی��ق را داده و مغناطیس محبّت الهی و ذکر الهی، 
دل های جوان ها را به خودش جذب کرده؛ این را باید 
مغتنم شمرد. این یک فرصت ]است  [. همه فرصت های 

ما در درون خودش��ان تهدیدهایی هم دارند؛ اش��اره 
کردید، یکی از موضوعاتی که در این جشنواره شما بنا 
است مورد بررسی قرار بگیرد، آسیب  شناسی بود؛ این 
آسیب  شناسی را جدی بگیرید. اعتکاف جای عبادت 
اس��ت؛ البته عب��ادت فقط هم نماز خواندن نیس��ت؛ 
تماس خوب با معتکفین، ارتباط دوس��تانه و برادرانه، 
فراگیری از آنها، تعلیم  دهی به آنها، معاشرت اسلامی 
را تجربه کردن و آموختن؛ همه اینها فرصت هایی است 
که در اعتکاف ممکن اس��ت پیش بیاید؛ ]برای[ این 
باید برنامه ریزی بشود. مهم ترین کار، برنامه  ریزی است. 
اگر چنانچه برنامه  ریزی نشد و کمک نشدند این جمع 
جوان مش��تاق و شوریده  ای که برای اعتکاف وارد این 
مسجد شده  اند، این نیروها هدر 
خواهد رفت و احیانا زیان  آفرین 
برنامه  ری��زی هم  خواهد ش��د. 
باید، هم هوش��مندانه باشد، هم 
با توجه به معنای اعتکاف باشد. 
حالا فرض کنیم مثلاً یکی بیاید 
برنامه  ری��زی کند ک��ه برای این 
اعتکاف فیلم نشان بدهیم! خب، 
فیلم که همه ج��ا آدم می بیند؛ 
فیلم که احتیاج به روز ایام  البیض 
و در مسجد و مانند اینها ندارد. 
اعتکاف برای نزدیک شدن به خدا است. شما ببینید 
چه کار می توانید بکنید که هم دل او به خدا نزدیک 
بشود، هم مغز و ذهنش به خدا نزدیک بشود که طبعاً 
وقتی انسان در درون، در دل، در باطن با خدای متعال 
انس پیدا کرد، در ظاهرِ او هم اثر می گذارد و در ظاهر 
هم نشان داده می شود. وقتی حالت خشوع به انسان 
دس��ت داد، خضوع هم به دنبال خشوع می  آید و این 
آن  وقت در زندگی اث��ر می گذارد، این جوانی که بعد 
از ای��ن ۳ روز از اعتکاف آمد بیرون، پاکیزه می ش��ود، 
شست وش��و می ش��ود و می  آید بیرون؛ طهارتی پیدا 

می کند معنای او؛ این برایش ذخیره است. این خیلی 
چیز باعظمت و مهمی است: ۳ روز روزه  داری و انقطاع 
از دنباله  های متعارف زندگی، و توجّه به خدای متعال و 
به معنویات و به معارف و به توحید؛ اینها خیلی باارزش 
اس��ت. مراقب باشید این درست انجام بگیرد، درست 
هدایت بش��ود؛ گویندگان خوبی باشند، بروند حرف 
بزنند، معارف دینی را به آنها یاد بدهند. از جنجال های 
گوناگونی ]ه��م  [ که در حاشیه  س��ازی  های معمول 
جامعه نقش دارند، پرهیز بشود و این ۳ روز را بگذاریم 
ب��رای جهات معنوی. حالا بع��د آمدند بیرون، خیلی 
میدان های دیگر و عرصه  های دیگر زندگی هست که 
انس��ان در آن عرصه  ها در جامعه وارد می شود، اما در 
این ۳ روز، ارتباط گیری با خدا اصل باشد و ]برای آن[ 
برنامه  ریزی بشود؛ این آن چیزی است که ]اصل است[ 
و ان  شاءالله بیشتر هم خواهد شد. البته خب، پشتیبانی 
و پذیرای��ی و مانند اینها هم خوب اس��ت. البته من 
شنیده  ام؛ بعضی از این مساجد کأنهّ از این شوق و ذوق 
مردم اس��تفاده می کنند، یک پول های زیادی از این 
کسانی  که می روند می گیرند؛ این  جور هم نباید باشد. 
پول گرفتن از آنها عیب ندارد، بهتر همین است - کاری 
که مردم کمک مالی بکنند و اشتراک مالی پیدا کنند، 
اصلا برکت پیدا می کن��د. از خصوصیات پول مردم و 
کمک مردم، برکت داشتن است - منتها مراقبت کنند 
که این به یک دستگاه پول  سازی و مانند اینها تبدیل 
نش��ود. امیدواریم ان  ش��اءالله خدای متعال توفیقات 
معتکفین ما را روزبه  روز افزایش بدهد؛ ان  شاءالله بارش 
رحم��ت الهی بر دل های آنها در درجه اول و به برکت 
این جوان ها بر دل های س��یاه ما نازل بشود و بتوانیم 
م��ا هم از نورانیت آنها و از معنویت آنها بهره ببریم؛ و 
خداوند به ش��ما دوستان هم که در کار اعتکاف فعال 
هستید کمک کند و بتوانید به بهترین وجهی این کار 

را و این صدقه جاریه را ان  شاءالله انجام بدهید.
والسلام علیکم و رحمه الله  

گروه سیاسی: محمدباقر قالیباف، شهردار تهران به رغم 
تاکید بر تقویت تیم مذاکره کننده هسته ای، اما معتقد 
است تیم مذاکره کننده نباید فریب مراوده با آمریکایی ها 
را بخورد چراکه اعتماد به دش��من س��اده لوحی است. 
محمدباقر قالیباف شهردار تهران پنجشنبه در سومین 
همایش پیشکسوتان جهاد و شهادت روحانیون رزمنده 
تهران بزرگ، به صورت مفصل درباره باید ها و نبایدهای 
مذاکره با دش��من س��خنرانی ک��رد. ش��هردار تهران 
همچنین به راهکارهای رفع تحریم ها نیز اشاره کرد و 
با تشریح 2 راهکار پیش رو برای رفع تحریم ها خواستار 
توجه جدی دولت به تمرکز بر قدرت درونی و به طور 
ویژه اقتصاد مقاومتی ش��د. قالیباف در این سخنرانی 
تاکید کرد مح��دود کردن موضوع رف��ع تحریم ها به 
مذاکرات بازی در زمین دشمن است و این الگو تبعات 
بسیاری بویژه در دلسرد کردن مردم خواهد داشت. در 
ادام��ه به نقل از فارس اظهارات قالیباف درباره موضوع 
هسته ای، مذاکره و همچنین الگوهای موجود برای رفع 

تحریم ها می آید.
آیندگان قضاوت می کنند ■

قالیباف در ابتدای س��خنان خود پرونده هسته ای 
کش��ورمان را یکی از مهم ترین موضوعات مهم کشور 
عن��وان ک��رد. او گفت: این پرونده یک��ی از مهم ترین 
موضوعات در سیاس��ت خارجی جمهوری اس��لامی 
ایران است و حتماً آیندگان پیرامونش قضاوت خواهند 
کرد. این پرونده دارای پیچیدگی های حقوقی اس��ت 
و بازیگران��ی از س��طوح مختل��ف در آن ایفای نقش 
می کنند. این میدان مبارزه ای است که ملت و انقلاب 
 ما با آن روبه روس��ت. ش��هردار تهران ب��ا بیان اینکه 
مقام معظم رهبری بر پرونده هسته ای نظارت دقیق و 
عمیق دارند و اداره کننده آن هستند، خاطرنشان کرد: 
رهبر معظم انقلاب بدون شک خط قرمزهایی که باید 
در این زمینه رعایت شود را از هرکسی در هر جایگاهی 
مطالبه خواهند کرد، ایشان هیچگاه اهل معامله کردن 
بر سر عزت ملت و نظام با هیچ چیز، هیچکس و هیچ 
دولتی نیست. وی اضافه کرد: در کنار وجود سیاست 
و اس��تراتژی مشخص )درباره مساله هسته ای( اگر به 
گذشته بنگریم درخواهیم یافت دولت های گوناگون 
در قبال این موضوع رفتارهای مختلفی از خود نشان 
دادند و گاهاً این رفتارها با یکدیگر در تضاد بود، امروز 
هم یک��ی از همین رفتارها در این مقطع درحال رقم 
خوردن اس��ت. شهردار تهران در ادامه سخنان خود با 
اش��اره به سخنان مقام معظم رهبری مبنی بر اینکه 
مذاکره کنندگان فرزندان انقلاب هستند، تصریح کرد: 
اگر ما امروز این بیان را به صورت مستقیم از امام خود 
می شنویم که نباید تیم مذاکره کننده را تضعیف کرد؛ 
نباید بیان یا قلمی را به حرکت درآوریم که باعث شود 
آنها در صحنه مقابله با غرب احساس ضعف کنند. وی 
ب��ا تأکید بر اینکه افراد نبای��د اقدامی کنند که باعث 

تضعیف تیم مذاکره کننده هسته ای کشورمان شود، 
خاطرنشان کرد: نقد در هر شرایطی حق افراد و جامعه 
است اما باید به این نکته توجه کنیم که نقد اثرگذار 
باید با صداقت و نیت مثبت نقدکننده همراه باش��د. 
شهردار تهران در ادامه در بیان مؤلفه های نقد گفت: 
نقد نه در موضوع هسته ای بلکه در هر موضوعی باید 
با صداقت و نیت خالص باش��د و اگر اینگونه نبود آن 

نقد، دیگر نقد نیست.
انتقاد از دوقطبی سازی ■

محمدباق��ر قالیب��اف در ادامه اظه��ارات خود به 
برخی اقدامات حزبی برای تقلیل اهمیت مذاکرات و 
سوء استفاده های باندی و حزبی از مذاکرات هسته ای 
اشاره و تصریح کرد: نباید در موضوعات مهم و حیاتی 
و سرنوشت س��از برای کشور به گونه ای رفتار شود که 
شاهد دو قطبی شدن جامعه باشیم. دو قطبی شدن 
امنیت مل��ی، اقتدار و مولفه های ق��درت را به خطر 
می ان��دازد و طبعاً آس��یب های این موض��وع به نظام 
و کش��ور بازخواهد گش��ت. وی با اشاره به اینکه تیم 
مذاکره کننده هس��ته ای باید بداند ک��ه مذاکره یک 
فرآیند دوطرفه است، تصریح کرد: نباید در این فرآیند 
انتظار داشت که همه خواسته های ما به طرف مقابل 
دیکته ش��ود زیرا نمی توان همه مطالب��ات را تأمین 
ک��رد. وی با یادآوری اینکه غربی ها بویژه آمریکایی ها 
با انقلاب و ملت مسلمان ایران سر ستیز دارند، گفت: 
رابط��ه ما تا زمانی که ما بر انقلاب خود اس��تواریم و 
 آنها نی��ز به خوی استکباریش��ان معتقدن��د، رابطه 

گرگ و میش است.
ش��هردار تهران با تأکید بر اینکه نباید به هیچ وجه 

به آمریکایی ه��ا اعتماد کنیم، خاطرنش��ان 
ک��رد: مقام معظ��م رهب��ری بارها در 

دولت ه��ای گذش��ته و ای��ن دولت 
نس��بت به این مهم تذکر داده اند؛ 
باش��یم  نباید م��ا س��اده اندیش 
و تص��ور کنی��م اگ��ر آنه��ا با ما 
خوش و بش کرده یا حرف می زنند 
ب��ه دنب��ال منافع دول��ت و ملت 
 ایرانند. شهردار تهران اضافه کرد: 

مق��ام معظم رهب��ری نرمش 
مط��رح  را  قهرمانان��ه 

می کنند و باید در سیاست خارجی به این نکته توجه 
ک��رد؛ تیم مذاکره کننده هم باید بداند امروز در میدان 
نبرد است و فقط نوع این نبرد تغییر کرده است. قالیباف 
با یادآوری اینکه دشمن پس از عدم موفقیت در تهاجم 
نظامی، تهاجم فرهنگی را در دستور کار خود قرار داد، 
خاطرنشان کرد: امروز در عرصه سیاست خارجی هم 
باید بدانیم میز گفت وگوها یک میز مبارزه اس��ت، نه 

مذاکره و مذاکره برای مبارزه است.
ریشه تحریم ها کجاست؟ ■

ادامه سخنان شهردار تهران به مباحث ریشه ای 
مرب��وط ب��ه اثرگ��ذاری تحریم ه��ا و الگوهای غلط 
مدیریتی در دولت های گذش��ته اختصاص داشت. 
قالیباف در این باره با طرح این س��ؤال که آیا ما قبل 
از تحریم ها در کشور مشکلی نداشتیم، اظهار داشت: 
امروز در دهه اول انقلاب نیس��تیم و بیش از ۳ دهه 
از انقلاب می گذرد، در طول این س��ال ها دولت های 
مختلف هر آنچه خواستند را به نمایش گذاشتند و 
امروز همه ما خروجی آن را می بینیم. شهردار تهران 
ادامه داد: اگر امروز تحریم ها اتفاق افتاد و دش��من از 
این نقطه به انقلاب تاخت و تاز می کند باید برای ما 
درس باش��د؛ ما در گذشته به جای مدیریت صحیح 
با پول نفت جامعه را اداره کردیم که دش��من امروز 
به این نقطه ضعف ما دست پیدا کرده است. در واقع 
دولت ها ضعف خود را با پول نفت مدیریت می کردند 
و همین باعث ش��د نابس��امانی ها، نف��ت را از یک 

فرصت به تهدید تبدیل کند. قالیباف ادامه داد: مقام 
معظم رهبری بارها تأکید کردند که ما پول نفت را به 
سرمایه گذاری ها ببریم اما این پول خرج فعالیت های 
روزانه شد؛ نفت در انتهای دهه 80 به 100دلار رسید 
اما هیچ اتفاقی در اش��تغال و اقتصاد کش��ور نیفتاد. 
شهردار تهران با بیان اینکه تغییر رویکرد دشمن از 
تهاجم نظامی به جنگ اقتصادی به معنای مذاکره 
نیس��ت، تصریح کرد: دشمن هنوز اندیشه فروپاشی 
نظام اس��لامی را در سر دارد. وی با بیان اینکه طرف 
غربی امروز به دنبال حل مش��کل نیست و مبارزه با 
روش های دیگر را برای پیروزی خود دنبال می کند، 
خاطرنشان کرد: ما امروز باید متوجه حرکات دشمن 

بوده و در زمینش بازی نکنیم.
راه های مقابله با تحریم ■

اما یکی از مهم ترین بخش های مربوط به اظهارات 
ش��هردار تهران، صحبت های وی درب��اره راه های رفع 
تحریم ها ب��ود. محمدباقر قالیب��اف در این باره گفت: 
برای مقابل��ه دو راه پیش روی ماس��ت، راه اول اینکه 
مس��یر مدنظر دش��من را طی کنیم؛ آن مس��یر این 
اس��ت که ما تنها راه حل نابس��امانی را در سیاس��ت 
خارجی متمرکز کرده و سیاس��ت خارجی را نیز فقط 
در مذاک��رات ببینیم. س��پس این توق��ع را در مردم 
ایجاد کنیم که اگر این حل ش��ود همه مشکلات حل 
خواهد ش��د. وی با طرح این س��ؤال که مگر پیش از 
تحریم ها مش��کلی در کشور نداشتیم، تصریح کرد: با 
به وجود آوردن توقع در مردم اگر تحریم ها برداش��ته 
ش��د و آنگاه اتفاقی نیفتاد مردم ناامید می شوند و  آیا 
این به نفع کشور است؟ شهردار تهران در بیان دومین 
راه ب��رای مقابله با تحریم ها گف��ت: در راه دوم ما باید 
تلاش خود را برای به حداقل رس��اندن آسیب پذیری 
 کش��ور به کار گیریم؛ ما باید اقتص��اد مقاومتی را که 
مقام معظم رهبری سیاست هایش را ابلاغ کردند، دنبال 
کنیم و در این مس��یر کش��ور را به اقتصاد بدون نفت 
برسانیم. قالیباف با بیان اینکه در مسیر تحقق اقتصاد 
مقاومتی به گفتمان جهادی و باورهای برخاسته از این 
گفتمان نیازمندیم، تصریح کرد: با نگاه سازش کارانه یا 
لیبرالیستی نمی توان این مباحث را پیش برد؛ ما باید 
با باورهای اندیشه اسلامی ضعف های خود را به قوت 
تبدیل کنیم. شهردار تهران مجدداً نسبت به ایجاد توقع 
بی جا در مردم هش��دار داد و افزود: نباید کار و تلاش 
را کنار گذاشته و توقع بیجا در مردم ایجاد کنیم؛ نباید 
در این مباحث رفتار سیاسی یا گروهی داشته باشیم. 
وی با بیان اینکه وجود سناریوهای متعدد برای عرصه 
اقتصادی عزت و اقتدار ما را به همراه خواهد داشت، 
تصریح کرد: این اظهارات به این معنا نیست که نباید 
مذاکره کنیم بلکه باید این اتفاق بیفتد اما استفاده 
از توان داخل، باورهای دینی و توان داخلی قدرت 

مردم ما را به موفقیت خواهد رساند.

رهبر انقلاب در دیدار اعضای ستاد مرکزی اعتکاف تأکيد کردند

اعتکاف از مظاهر قدرت انقلاب

توصیه شهردار تهران به تیم مذاکره کننده هسته ای

قالیباف: ساده لوح نباشید
  محدود کردن حل مشکلات به مذاکره، بازی در زمین دشمن است

اخبار

نهادهایی که در جمهوری اسلامی پدید 
آمد و نهال هایی که سر کشید در زمینه 
اجتماعی و فرهنگ�ی و دینی، یکی، دو 
تا نیس�ت و بحم�دالله نظ�ام جمهوری 
اسلامی و انقلاب اسلامی نشان داد که در 
زمینه  های گوناگ�ون، قدرت تولید دارد، 
قدرت سازندگی دارد. همین نهادسازی 
یکی از مظاهر قدرت تولید است؛ یکی از 

همین نهادها مساله اعتکاف است


